

តំណាងសហភាពអឺរ៉ុប មកពិភាក្សាជាថ្មីទៀតជាមួយកម្ពុជាពីបញ្ហា EBA



ប្រតិភូសហភាពអឺរ៉ុបជួបលោកស ខេង រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងមហាផ្ទៃក្នុងដំណើរទស្សនកិច្ចលើកមុន។ ហុង មិនា

ផ្សេង ឆេង | ភ្នំពេញ-ប៉ុស្តិ៍ Publication date 03 June 2019 | 09:00 ICT

ភ្នំពេញ៖ បេសកកម្មស្វែងរកការពិតរបស់គណៈកម្មការអឺរ៉ុប និងតំណាងសហភាពអឺរ៉ុបទទួលបន្ទុកគោលនយោបាយ ការបរទេស និងសន្តិសុខ នឹងធ្វើទស្សនកិច្ចនៅកម្ពុជាក្នុងសប្តាហ៍នេះដើម្បីពិភាក្សាជាមួយភាគីកម្ពុជាពាក់ព័ន្ធនឹងប្រព័ន្ធ អនុគ្រោះពន្ធ «មុខទំនិញគ្រប់យ៉ាងលើកលែងតែអាវុធ» ហៅកាត់ថា EBA។

នេះជាដំណើរទស្សនកិច្ចលើកទី២ ហើយ ដោយមន្ត្រីជាន់ខ្ពស់ពីសហភាពអឺរ៉ុប ចាប់តាំងពីសហភាពអឺរ៉ុបបានចាប់ផ្តើម ជាផ្លូវការនូវនីតិវិធីដែលអាចឈានដល់ការផ្អាកប្រព័ន្ធអនុគ្រោះពន្ធ EBA ពីកម្ពុជាកាលពីខែកុម្ភៈ។

លោក George Edgar ឯកអគ្គរដ្ឋទូតសហភាពអឺរ៉ុប ប្រចាំកម្ពុជា បានថ្លែងកាលពីថ្ងៃអាទិត្យម្សិលមិញតាមអ៊ីមែលថា បេសកកម្មស្វែងរកការពិតនេះ គឺជាផ្នែកមួយនៃដំណើរការពិភាក្សារវាងភាគីសហភាពអឺរ៉ុប និងកម្ពុជា នៅក្នុងបរិបទនៃ ប្រព័ន្ធអនុគ្រោះពន្ធ EBA។

លោកថ្ងៃថ្ងៃថា បេសកកម្មនេះ គឺប្រហាក់ប្រហែលទៅនឹងបេសកកម្មស្វែងរកការពិត ដែលធ្វើឡើង កាលពីខែ កក្កដា ឆ្នាំ ២០១៨។

លោកបានថ្ងៃថ្ងៃថា៖ «គោលបំណង គឺដើម្បីជួបជាមួយមន្ត្រីរដ្ឋាភិបាល និងភាគីពាក់ព័ន្ធផ្សេងទៀតដើម្បីប្រមូលព័ត៌មាន ស្តីអំពីស្ថានភាពបច្ចុប្បន្ន លើចំណុចដែលជាភ្នាក់ងារ ពាក់ព័ន្ធនឹងការគោរពកតិកាសញ្ញារបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ និង អង្គការពលកម្មពិភពលោកដែលទាំងនេះ បង្កើតបានជាលក្ខខណ្ឌសម្រាប់ទទួលបានការអនុគ្រោះពន្ធ»។

លោក មាជ សុវណ្ណារ៉ា សមាជិកនៃអតីតគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ ដែលតុលាការកំពូលរំលាយថ្ងៃថ្ងៃថា លោកបានជួប ជាមួយលោក George Edgar កាលពីថ្ងៃសុក្រ ហើយលោកទទួលបានព័ត៌មានថា បេសកកម្មស្វែងរកការពិតនេះនឹងធ្វើ ឡើងចាប់ពីថ្ងៃទី ៣ ដល់ថ្ងៃទី ៧ ខែមិថុនានេះ។

លោកថា កម្ពុជា និងសហភាពអឺរ៉ុប មានពេលជាង ២ ខែទៀត ដើម្បីពិភាក្សាលើបញ្ហានេះ ហើយទស្សនកិច្ចលើកនេះជា ទស្សនកិច្ចកម្រិតខ្ពស់ និងចុងក្រោយ មុននឹងឈានដល់ការសម្រេចថា ដក ឬមិនដក EBA។

ប៉ុន្តែប្រភពព័ត៌មានមួយទៀត សុំមិនបញ្ចេញឈ្មោះ ដែលដឹងព័ត៌មាន អំពីដំណើរស្វែងរកការពិតនេះបានឲ្យដឹងថា បេសកកម្មនេះ មានសមាជិកចំនួន ៩ រូប ពីសហភាពអឺរ៉ុប។ ពួកគេនឹងធ្វើទស្សនកិច្ចនៅកម្ពុជាពីថ្ងៃទី ៣ ដល់ថ្ងៃទី ១០ ខែ មិថុនា ដោយគ្រោងនឹងជួបជាមួយក្រសួងការបរទេស ក្រសួងមហាផ្ទៃ ក្រសួងដែនដី នគរូបនីយកម្ម ក្រសួងការងារ និងអង្គការក្រៅរដ្ឋាភិបាលមួយចំនួន។

លោក កេត សុផាន់ អ្នកនាំពាក្យក្រសួងការបរទេស បានបញ្ជាក់យ៉ាងខ្លី កាលពីថ្ងៃអាទិត្យថា ពិតជាមានដំណើរ ទស្សនកិច្ចរបស់មន្ត្រីសហភាពអឺរ៉ុបពិតប្រាកដមែននៅក្នុងសប្តាហ៍នេះ។

កាលពីខែកុម្ភៈសហភាពអឺរ៉ុប បានចាប់ផ្តើមនីតិវិធីផ្អាកប្រព័ន្ធអនុគ្រោះពន្ធជាផ្លូវការ សម្រាប់កម្ពុជាក្នុងនីតិវិធីមួយដែល មានរយៈពេល ១២ ខែ ដោយលើកឡើងពីការរំលោភសិទ្ធិមនុស្សធ្ងន់ធ្ងរ និងការធ្លាក់ចុះនៃប្រជាធិបតេយ្យនៅកម្ពុជា។

សហភាពអឺរ៉ុប បានទាមទារឲ្យដោះលែង លោក កឹម សុខា និងអនុញ្ញាតឲ្យគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ ដែលតុលាការកំពូល បានរំលាយកាលពីឆ្នាំ ២០១៧ ដំណើរការឡើងវិញ ដែលជាការទាមទារខ្លះ ក្នុងចំណោមលក្ខខណ្ឌជាច្រើនទៀត។ សហភាពអឺរ៉ុបថាក្នុងរយៈពេល ៦ ខែដំបូង នឹងមានការពិភាក្សាគ្នាយ៉ាងទូលំទូលាយ ជាមួយអាជ្ញាធរកម្ពុជា។

កាលពីខែមីនាមន្ត្រីជាន់ខ្ពស់នៃ សហភាពអឺរ៉ុបទទួលបន្ទុកគោលនយោបាយការបរទេសនិង សន្តិសុខ និងអគ្គនាយកដ្ឋាន

ផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម នៃសហភាពអឺរ៉ុប បានធ្វើទស្សនកិច្ចរយៈពេល ២ ថ្ងៃ មកកម្ពុជា ដែលជាផ្នែកមួយក្នុង ការត្រួតពិនិត្យ និងឃ្នាំមើលដំណើរ ការដែលមាននៅក្នុងនីតិវិធីដកប្រព័ន្ធអនុគ្រោះពន្ធ EBA។

សហភាពអឺរ៉ុបបានបញ្ជាក់ថា ការនាំចេញពីកម្ពុជា ទៅសហភាពអឺរ៉ុប កាលពីឆ្នាំ ២០១៨ មានទំហំទឹកប្រាក់ប្រមាណ ៥,៤៩ ពាន់លានដុល្លារ ក្នុងចំនួននេះ មាន ៥,៣៨ ពាន់លានដុល្លារ ស្ថិតនៅក្នុងមុខទំនិញដែលទទួលបាន EBA។ មន្ត្រី រាជរដ្ឋាភិបាល ធ្លាប់បានថ្លែងថា ប្រសិនបើ EBA ត្រូវបានដកទាំងស្រុងនោះ កម្ពុជានឹងខាតបង់ប្រាក់ប្រមាណជិត ៧០០ លានដុល្លារ ក្នុង ១ ឆ្នាំដោយការបង់ពន្ធ។

ស្របពេលជាមួយគ្នានេះ ប្រធានផ្នែកនៃអគ្គនាយកដ្ឋានពាណិជ្ជកម្ម របស់គណៈកម្មការអឺរ៉ុប លោក Peter Berz បាន សរសេរលិខិតមួយ ទៅលោកស្រី មូរ សុខហួរ អនុប្រធានអតីតគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ កាលពីសប្តាហ៍មុន ក្នុងនាមលោក ស្រី Cecilia Malmstrom ស្នងការសហភាពអឺរ៉ុប ផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ឆ្លើយតបទៅនឹងលិខិត ២ របស់លោកស្រី មូរ សុខហួរ ដែលបានផ្ញើទៅសហភាពអឺរ៉ុបកាលពីខែមីនា។

លោក Peter Berz បានសរសេរថា៖ «យើងបញ្ជាក់សាជាថ្មីថា សហភាពអឺរ៉ុប បន្តជំរុញឲ្យរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ចាត់ វិធានការចាំបាច់ទាំងអស់ដើម្បីបង្កើតបរិយាកាសនយោបាយមួយដែលគណបក្សប្រឆាំងទាំងអស់សង្គមស៊ីវិលប្រព័ន្ធផ្សព្វ ផ្សាយដំណើរការដោយសេរី»។

លោកបន្តថា៖ «សូមលោកស្រីជឿជាក់ថា សហភាពអឺរ៉ុប នៅតែប្តេជ្ញាចិត្ត ធ្វើការឃ្នាំមើលយ៉ាងជិតជិត លើស្ថានការណ៍ នៅក្នុងប្រទេស កម្ពុជា»។

កាលពីខែកុម្ភៈ លោកស្រី មូរ សុខហួរ បានសរសេរលិខិតទៅកាន់សហភាពអឺរ៉ុប ដោយបានប្រាប់ទៅស្ថាប័នអន្តរជាតិដែល លបណ្តុំទៅដោយប្រទេសសេរីចំនួន ២៨ ប្រទេសនេះថា មានការគំរាមកំហែងលើលោក សម រង្ស៊ី កាន់តែខ្លាំង ជាពិសេស តាមរយៈប្រព័ន្ធតុលាការ ឬដោយការចេញដីកាចាប់ខ្លួនអតីតថ្នាក់ដឹកនាំគណបក្សនេះផ្សេងទៀត។

លោកស្រីបានថ្លែងកាលពីថ្ងៃអាទិត្យម្សិលមិញថា លិខិតមួយទៀត ដែលលោកស្រីបានសរសេរគឺពាក់ព័ន្ធនឹងការគំរាម ដោយពាក្យសម្តី ពីសំណាក់លោកនាយករដ្ឋមន្ត្រី ហ៊ុន សែន ក្នុងការ «កម្ទេច» សមាជិកគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ។

លោកស្រីថ្លែងថា៖ «ក្រោយពេលមានបទបញ្ជានោះ សមាជិកបក្សសង្គ្រោះជាតិជាច្រើនត្រូវបានចាប់ខ្លួន ឬត្រូវរត់គេច ខ្លួន»។

លោកស្រីបន្ថែមថា បេសកកម្មស្វែងរកការពិតរបស់សហភាពអឺរ៉ុបនេះកើតមាននៅពេលដែលសមាជិកគណបក្ស

សង្គ្រោះជាតិ ត្រូវបានចាប់ខ្លួន សាកសួរដោយតុលាការ និងប៉ូលិស និងនៅពេលដែលលោក ហ៊ិន វ៉ែន បានថ្លែងអំពីសង្គ្រាម ។

លោកស្រីបញ្ជាក់ថា៖ «នៅក្នុងល្បឿនលឿនបែបនេះកម្ពុជា នឹងបាត់បង់ប្រព័ន្ធអនុគ្រោះពន្ធ EBA»។

លោក ឡៅ ម៉ុងហៃ អ្នកវិភាគនយោបាយបានថ្លែងថា៖ «មានកិច្ចការតិចតួចប៉ុណ្ណោះ ត្រូវបានធ្វើដើម្បីឆ្លើយតបនឹងការទាមទាររបស់សហភាពអឺរ៉ុប។ តាមពិតលោកនាយករដ្ឋមន្ត្រី ហ៊ិន វ៉ែន បានបញ្ជាក់សាជាថ្មីថា លោកនឹងមិនដោះលែងលោក កឹម សុខា ទេ»។

លោក ផៃ ស៊ីផាន អ្នកនាំពាក្យរាជរដ្ឋាភិបាល មិនអាចទាក់ទងសុំអត្តាធិប្បាយបានទេ កាលពីម្សិលមិញ។